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:الأطروحةعنوان الرسالة أو   
 تحضير وتشخيص وتصنيع متحسس غاز الطبخ بواسطة قضبان وأنابيب الخارصينتحضير وتشخيص وتصنيع متحسس غاز الطبخ بواسطة قضبان وأنابيب الخارصين

:الأطروحة أوممخص الرسالة   
حضير ت فريدة، اذ تمممكة من خصائص ايدة لممواد المتناهية الصغر لما تتبين الدراسة الاهمية المتز 

لاوكسيد الخارصين النانوي هما قضبان وانابيب الخارصين النانوية نوعين من التراكيب النانوية 
 الاكس ريبواسطة جهاز  بطرق عديدةالمادة المحضرة  تم دراسة وتشخيص .منخفضة الكمفة بطريقة

كما  كل نموذج،لاشكال  وسطوح النماذج المحضرة  الصوربينت  اذاستخدام المجهر الالكتروني بو 
كترونية متكاممة يتم التحكم بها عن طريق الحاسوب من اجل دراسة التحسس تم تصنيع منظومة ال

حيت تم دراسة خصائص التحسس لكل نموذج  خ( لمنماذج المحضرة.بلغاز البترول المسال)غاز الط
حيث كانت بواسطة الانابيب النانوية  افضل تحسس  مختمفة، اذ تم تحقيقبدرجات حرارة وبتدفقات 

افضل بكثير من حساسية القضبان النانوية. بالاضافة الى ذلك تم تسجيل تحسس بواسطة القضبان 
  والانابيب النانوية بدرجة حرارة الغرفة لاول مرة مقارنتا بالدراسات السابقة المنشورة موخرا.
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Abstracts of Thesis: 
Preparation of nanomaterial has gained a great interest due to their unique properties that 

characterized it compared with the other kinds of material.  In this thesis, nanostructure 

zinc oxide  (ZnO) was successively prepared using easiest and cheapest way to prepared 

nanorods/ nanotubes of zinc oxide. Structural and morphological properties of ZnO 

nanostructures were obtained using X-ray diffraction FESEM methods. In order to study 

the sensitivity of the samples for LPG gas, an fully automatic electronic system has been 

manufactured, which is controlled by computer. the maximum sensitivity that has been 

recorded for ZnO nanotubes was much more compared with the sensitivity of ZnO 

nanorods. furthermore, we have been obtained a sensitivity at low temperature as well as 

at room temperature for the first time compared with the previous  studies for ZnO 

nanorods and nanotubes. 



 


